

## 1001 Masalah

“Wahai Tuhan kami! Janganlah engkau

pikulkan ke atas kami (perintah-perintah) yang tak mampu kami mengerjakannya.”

Kepada A. Abdullah Thani saya meminta maaf kerana jawapan saya ini telah menyeleweng daripada masalah yang tuan tanyakan itu, tetapi walau bagaimana pun tujuan saya membawakan dua contoh perintah Tuhan yang wajib iaitu “zakat dan haji” menjadi tidak wajib dilakukan kalau ia tidak memenuhi syarat-syarat dari segi “kemampuan” sebagaimana yang telah diterangkan tadi ialah untuk membayangkan walaupun sesuatu perintah itu pada mulanya wajib, kemudian ia bertukar menjadi tidak wajib kalau syarat-syarat kewajipannya itu tidak dapat dipenuhi.

Apa lagi sesuatu perkara yang memang tidak ada nas daripada al-Qur’ān dan al-ḥadīth yang mewajib atau mensunatkan perkara itu dilakukan seperti “kenduri arwah” yang menjadi masalah yang tuan musykilkan itu kalau dilakukan juga sampai menyusah dan memberat-beratkan diri, bergolok bergadai dan berhutang berbarih, maka perbuatan yang demikian itu adalah menjadi

haram dan sangat-sangat ditegah oleh Islam. Tambahan lagi kalau “kenduri arwah” itu ditetapkan pula masa-masa yang tertentu seperti meniaga hari, menujuh hari dua puluh lima hari, empat puluh hari dan seterusnya memang tidak ada sama sekali tersebut di dalam nas-nas al-Qur’ān dan al-ḥadīth. Tiap-tiap amalan yang dilakukan tanpa bersandarkan kepada nas-nas al-Qur’ān dan al-ḥadīth tidak akan diterima dan ia tetap merupakan suatu amalan yang sia-sia, sebagaimana sabda Rasulullah (s.a.w) di dalam sepotong hadith sahih yang diriwayatkan oleh Imam Muslim:

*“Man ‘amila amalan laysa ‘alayhi amrunā fahūwarad”.*

Ertinya: “Barang siapa mengerjakan sesuatu amalan yang bukan daripada perintah kami, maka ia (amalan itu) ditolak”.

Oleh kerana kami memandang masalah “kenduri arwah” yang dikemukakan oleh A. Abdullah Thani ini suatu perkara yang sangat penting diperbincang dan dibahaskan dengan lebih luas, maka jawapan kami dalam masalah ini akan kami sambung di dalam majalah Qalam bulan depan *in shā-Allāh*.

- Abu al-Mokhtar

## Madah Ibn Abbas

Kecelakaanlah yang akan diterima oleh pengikut-pengikut sebab kesalahan seorang alim. Ada orang bertanya: “Bagaimana itu?” Ia menjawab: “Orang alim itu berkata sesuatu (boleh jadi) dengan fikirannya, kemudian ia mendengar hadith daripada Nabi (S.A.W), lalu ia tinggalkan pendapatnya yang dahulu, tetapi pengikut-pengikutnya tetap menghukum sebagaimana fatwanya (yang salah) itu.